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Verbindingsgemeenschap  
Nes Ammim
De dreiging van Hezbollah in Libanon leidde tot ontruiming van de christelijke kibboets Nes Ammim. 
Studieleider ds. Christiaan Baan keerde met zijn gezin tijdelijk terug naar Nederland. Een reflectie.

Nes Ammim is een christelijke gemeenschap in WestGa
lilea, letterlijk en figuurlijk onder de rook van Libanon. 
60 jaar geleden hebben we het dorp Nes Ammim naar 
model van een Kibbutz gesticht en sindsdien zijn we 
aanwezig in Israël om mee te bouwen aan de toekomst 
van het land. In de beginjaren was dat vooral de land
bouw (rozen en avocado’s). Op den duur verschoof ech
ter de focus naar het hotel. De vrijwilligers die komen 
willen we een verdiepende en verbindende leerervaring 
in Israël geven. In de laatste decennia proberen we in 
het verlengde daarvan ook een bijdrage te leveren aan 
dialoog tussen verschillende bevolkingsgroepen.

Wachten
In de dagen na 7 oktober hebben we het moeilijke be
sluit genomen om Nes Ammim te verlaten als gemeen
schap. Wat lokaal personeel en een enkel bestuurslid 
houden de boel draaiende. Persoonlijk stond voor mij 
als studieleider en voor ons als gezin de laatste maan
den in het teken van wachten. Wachten of er nog een 
escalatie komt, wachten op wanneer we terug kunnen 
en wachten op perspectief. In de Psalmen valt ons op 
hoe vaak het over strijd en wachten gaat.
We proberen vorm te geven aan onze taak op afstand en 
vullen aardig onze dagen. Het wachten heeft vooral be
trekking op wat voor ons ligt. Hoe gaan de ontwikkelin
gen deze weken en maanden? Sommige stafleden gaan 
terug om dagelijkse zaken te regelen en Nes Ammim 
weer voor te bereiden op de komst van vrijwilligers. Wij 
proberen dit nu vanuit Nederland vorm te geven.

Wederopbouw
Als we vooruit kijken, dan hopen we terug te kunnen 
naar Nes Ammim. We hopen dat de situatie in het noor
den voldoende stabiel wordt om weer mensen terug te 
sturen voor langere tijd. Ik besef echter ook dat in de 
tijd dat ik dit schrijf en tegen de tijd dat u dit leest, de si
tuatie compleet anders kan zijn. Zowel ten goede als ten 
slechte kan er veel gebeuren. Ergens is dat de realiteit 
van het leven, zowel in Nederland als in Israël.
De vraag is waar wij ons geroepen weten. Dat is voor 
ons een persoonlijke zoektocht in deze weken en maan

den. We hebben het idee een hernieuwde roeping nodig 
te hebben om weer naar Israël te gaan. We zien dat dit 
voor ieder persoonlijk geldt en daarbij spelen gezins
situatie, ontwikkelingen in Israël en Gods leiding een 
belangrijke rol.
Als Nes Ammim hopen we in de zomer een goede 
nieuwe start te maken. Kijk gerust om u heen wie er 
geschikt is en wie het leuk vindt om een jaar als vrijwil
liger naar Nes Ammim te komen. Juist het aankomende 
seizoen vanaf de zomer wordt een belangrijk jaar om 
de Nes Ammim gemeenschap weer op te bouwen. En 
na de oorlog is het belangrijker dan ooit om aanwezig 
te zijn in het land en te laten zien aan de bewoners dat 
we hen willen steunen. En dat we ook juist na de oorlog 
laten zien hoe helend het kan zijn om zonder aanziens 
des persoons, achtergrond of politiek, mensen te ver
binden en bij elkaar te brengen. We kunnen het hele 
MiddenOosten en Israël niet veranderen , maar wel van 
betekenis zijn voor de mensen die we daar tegenkomen, 
waar je mee samen leeft en werkt. Nes Ammim heeft 
veel potentie om tot zegen te zijn. «

Christiaan Baan
(hervormd predikant, 

studieleider Nes Ammim)

Het Centrum voor Israëlstudies 
staat in een lange (CGK) traditie. Al 
vanaf de jaren zestig is een theoloog 
(vaak een predikant) uitgezonden 
geweest naar Jeruzalem voor het 
getuigend gesprek met het joden
dom. Deze decennia hebben ons 
als kerken een schat aan informatie 
opgeleverd over het jodendom en 
de joodschristelijke dialoog. Via 
gemeenteavonden en artikelen 
hebben we veel kunnen leren over 
het werk in Jeruzalem en over het 
jodendom.

Dubbele uitleg
Desondanks zochten we naar wegen 
om de vruchten van de levende ont
moeting meer zichtbaar te maken 
voor Nederlandse christenen. Dan 
denken we met name aan de joodse 
uitleg van de Schriften. Dat is op zich 
niet nieuw. Veel voor ons belangrijke 

theologen uit het verleden hadden 
al contacten met rabbijnen om te 
leren van hun Schriftuitleg.
Ongeveer vier jaar geleden start
ten we met het parasjaproject. 
Wekelijks informeerden we via de 
mail geïnteresseerden met de uitleg 
van diverse rabbijnen bij de weke
lijkse Thoralezing in de synagoge. 
Ruim twee jaar geleden zijn we het 
Mattheüsproject gestart. Dit keer 
met juist een dubbele uitleg van een 
joodse en christelijke auteur. Het 
bijzondere is dat de bijdragen niet 
meer alleen van achter een com
puter tot stand kwamen, maar in 
onderling gesprek en ontmoeting.

Jesaja-project
Nu we de bespreking van het 
Mattheüsevangelie hebben afge
rond zijn we gestart met een nieuw 
project: het Jesajaproject. Opnieuw 
doen we dat door middel van het 
joodschristelijke gesprek, waarmee 
dr. Dani Evers op een avond van het 
CIS op 9 april een begin maakte. 
Ondertussen waren we heel be
nieuwd hoe de lezers het hebben 
ervaren. Hebben zij nieuwe dingen 
geleerd? Liefst 174 lezers hebben de 
moeite genomen om een uitgebrei
de vragenlijst in te vullen.
Allereerst zien we dat de lezers veel 
informatie hebben ontvangen over 
de joodse Bijbeluitleg. Deze is niet 
alleen inhoudelijk regelmatig anders 
dan de gangbare christelijke uitleg, 
ook de wijze van uitleg is anders. 
Meer associatief, schrijft een lezer. 
Humor heeft daarin ook een grote 
plaats.

Wat zowel bij de joodse auteurs als 
christelijke lezers is opgevallen is 
dat het Mattheüsevangelie geen 
westers boek is, maar een door 
en door joods boek. Alles verwijst 
terug naar het Oude Testament. 
Die gedachte was uiteraard bekend. 
Maar bij sommige (vele?) christe
nen heerste toch het gevoel dat de 
verschillen tussen het Oude en het 
Nieuwe Testament groter zijn dan de 
doorgaande lijn.

Wie is Jezus?
Joodse auteurs leren ons dus veel 
over ‘onze eigen’ Bijbel. Het Nieu
we Testament komt dichter naar 
ons toe als we het joodse karakter 
serieus nemen.Mooi is dat diver
se lezers anders naar het huidige 
jodendom zijn gaan kijken. Door 
de vooronderstelling dat Jezus een 
andere religie kwam brengen en 
het jodendom verwierp, is door een 
aantal lezers toch een dikke streep 
gezet.
Overigens is het voor de lezers 
duidelijk geworden dat de rabbijnse 
exegese en de christelijke exegese 
andere wegen zijn gegaan. Dat ver
schil in uitleg was vaak informatief 
voor de lezer, maar ook wel verwar
rend. Verwarring zien we overigens 
niet als iets negatiefs. Het kan leiden 
tot verdieping en zo heilzaam zijn.
Ten diepste komen we toch uit bij de 
vraag die veel tijdgenoten van Jezus 
ook stelden: ‘Wie is Hij toch?’
Met deze resultaten zijn we blij dat 
we verder kunnen met het Jesa
japroject. U kunt zich via de website 
www.hetcis.nl gratis aanmelden. « 

Opbrengst Joods Bijbellezen

Joan Bonhof 
(directeur Centrum 
voor Israëlstudies)

samen werken kijk op Israël

De afgelopen twee jaren hebben joodse en christelijke schrijvers samen het Mattheüsevangelie gele-
zen en besproken. Veel mensen hebben via een tweewekelijkse mail meegelezen met de resultaten. 
Wat heeft het opgeleverd?

Dr. Dani Evers

http://www.hetcis.nl

